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fins aleshores utilitzàvem cordes de l'agrupació 
gruixudes i pesants. 
Durant molt de temps, a cada sortida hi havia 
cares noves, era la novetat. Ens va ser difícil 
fer-los entendre qué és el treball en equip, ex-
plorar quelcom ja explorât, buscar vida amb un 
llunn deficient, intentar fer fotos amb les nostres 
càmeres que no eren prou apropiados, i el fet 
de sortir-ne bruts i plens de fang, cosa que va 
fer que molts acabessin per desistir. 
Fou una gran sort comptar amb l'amistat d'en 
Pere Font i n'Emili Ramon, els quais amb el seu 
coneixement del terreny i les seves sortides de 
prospecció arqueológica ens ajudaren molt, i 
més si tenim en compte que ens hi deixaven in-
corporar. Sempre que s'assabentaven d'alguna 
cosa, ens ho comunicaven o ens hi acompan-
yaven. 
El grup dels Escoltes em va demanar que par-
ticipés com a monitor en unes practiques de 
ràpel i escalada. Fou allá on vaig entrar en con-

50 anys, aviat és dit! 

tacte amb en Jordi Requena, amb qui vaig fer 
amistat, i a través d'eli vam aconseguir atraure 
el seu grup. En ser aquest grup més gran, es va 
poder organitzar practiques en el Sot del Bac, 
sortides a coves accessibles properes, i excur-
sions en autocar a la cova del Manel, a la cova 
del Salnitro, de Collbató i a Montserrat. 
Va ser per aquella época que en Jordi Safon 
ens parla d'unes coves a Bigues. Ens vam 
posar en contacte amb en Pere Font i n'Emili 
Ramon, i allò va ser l'arrencada definitiva del 
GIEG. 
Al 1967 vaig començar a apartar-me d'aquelles 
activitats. Al 1969 em vaig casar i els meus pas-
ses es dirigiren cap a una altra direcció, sense 
deixar del tot els treballs d'arqueologia. 

Joan Antoni Gómez Canela, cofundador GIEG 
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Aquest any per a celebrar-ho hem intentât 
donar a conéixer I'activitat que fem, donant 
I'oportunitat als antics membres, amies, simpa-
titzants i tots aquells amb una mica d'inquietud 
de practicar-la i de retrobar-nos en diferents es-
pais. També hem intentât de recollir, documen-
tar i arxivar (això darrer encara estem a mitges), 
informació del màxim d'activitats i de les perso-
nes que hi han participât al llarg d'aquestes dé-
cades. Sempre és una tasca difícil. I més tenint 
en compte que pel GIEG hi han passat més de 
500 persones. 

Al llarg d'aquests anys hi han hagut moites 
anécdotes, un munt de vivéncies i experiéncies 
de tot tipus. Hem créât vineles d'amistat, s'han 
format parelles i també se'n han trencat... I amb 
tot això fins i tot hem tingut temps de practicar 
espeleologia i el descens d'engorjats. Alguns 
dels qui varen formar part durant la primera 
meitat de "vida", varen tenir I'oportunitat de tre-
ballar en diferents recerques arqueològiques i 
en l'exploració del Serrât del Vent. Fins i tot en 
les primeros descobertes de l'avene de la Bar-
gadera. I els que hi hem estât durant la segona 
part, hem pogut baixar a més de 1.000 metres 
de profunditat, continuar amb els treballs a la 
Vali d'Aran on en el Sistema Bargadera s'ha 
aconseguit explorar la cavitat més profunda de 
Catalunya, 571 metres de fondària. I hem pogut 
"descobrir" les intehohtats dels barrancs més 
profunds d'arreu. 

No s'acaba aquí, una part molt important del 
GIEG és la formació. Durant aquests anys i es-
pecialment a partir de 1986, es vénen realitzant 
cursets ininterrompudament d'espeleologia i 
des de 1996 de descens d'engorjats. La forma-
ció ha estât un dels motors i és un dels pilars 
més importants del GIEG. Fruit d'això han arri-
bat a passar moites persones i alguna que altra 
encara en formem part. 

No a nomenaré activitats, ni persones, que al 
llarg d'aquests anys hagin estât rellevants. Per 
qué, qué té més importància, baixar 1.000 me-
tres, amb eis mltjans, eis recursos i el col-lectiu 
de gent que som ara, o baixar 100 metres amb 
eis mitjans de fa 50 anys? No vull pensar qué 
passarla si avui en dia tinguéssim que agafar 
el tren de matinada, parar a Castelldefeis, ca-
minar dues hores de pujada carregats com 
mules, cercar un avene de 50 metres, baixar-lo 
dues persones, mentre eis altres quatre ajuden 
amb la logística, tornar a recollir, caminar les 
dues hores de baixada, agafar el tren i cap a 
casa que ja es fa fose .... Potser no en queda-
ríem cap! 

El passat ens ha donat unes vivéncies, forma-
ció i una experiéncia que ens han de servir per 
a afrontar eis reptes del futur. Si algú em dema-
nes d'aquestes 500 persones que han passat 
pel GIEG, quants han arribat a ser espeleòlegs 
de "Verität"? no sabría que dir. Si cap, o tots 
500. En les diverses expedicions, exploracions. 
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